
פרשת בלק

לב של אימא

אני לא יודע אם זה קרה באמת או אגדת עם, אבל 
זה בחלט סיפור עם מסר חזק מאוד. מסופר על תומס 
אדיסון, ממציא נורת החשמל ועוד המצאות רבות 

אחרות, שכילד היה תלמיד בעייתי 
מאוד עד שהנהלת בית הספר 
מבית  אותו  להעיף  החליטה 
הספר. הם שיגרו מכתב לאימו 
ובו פֵּרְטוּ את מעלליו ואת דעתם 
השלילית לגבי כישוריו ויכולותיו 
השכליות והתאמתו לאיזושהי 

מסגרת לימודים כלשהי.

המכתב,  את  קראה  הָאֵם 
כשתומס הקטן מסתכל עליה 
בעיניים בוחנות. היא לא הסגירה 
את רגשותיה, רק חייכה באהבה 
אל בנה. כשסיימה, שאל תומס: 
"אימא מה המנהל כתב לך?" 
וְהָאֵם ענתה: "הוא כותב שאתה 
כך  וכל  טוב  כך  כל  תלמיד 

מוצלח, עד שבית הספר שלהם 
לא מספיק מאתגר בשביל ילד חכם כמוך, והוא 

ממליץ שנמצא עבורך מסגרת שבה תוכל לבטא 
היטב את הפוטנציאל העצום הגלום בך".

הדברים עשו על תומס רושם רב. מלא בתחושת 
חשיבות הוא עמל רבות כדי להוציא מהכוח אל הפועל 
את אותו פוטנציאל עצום הגלום בו כמו שאמרה אימא 
שלו, ולמד והשכיל ועשה חיל בלימודיו עד שהמציא 

המצאות חשובות שהדהימו את העולם.

כעבור שנים, כשהלכה אִמּוֹ לבית עולמה, עבר תומס 
על החפצים שהשאירה אחריה. להפתעתו גילה את 

אותו מכתב בין חפציה. הוא קרא את הדברים הקשים 
והתחזיות הקודרות שבמכתב ופרץ בבכי.

באותו רגע הוא הבין שאת כל הצלחתו ואת כל 
ההמצאות האדירות ששינו את העולם הוא חייב 
לאצילות נפשה ורגישותה של הָאֵם לנפש הילד. 
הוא הבין לראשונה את החכמה 
העמוקה של אימו שלא רצתה 
שבנה, תומס, יגדל עם דימוי 
עצמי נמוך ועם מחשבות רעות 
על עצמו, אלא יגדל בריא ושמח 
וירגיש מוצלח ומוערך בקרב כול. 
רק לאר הפרידה הכואבת הבין: 
אימא, אני חייב לך את החיים.

ההתחלה של החיים

כי בן אדם בעל דימוי עצמי 
נמוך, שמרגיש "דפוק", סליחה 
על המילה, שרודף את עצמו 
ומאשים את עצמו ללא הרף 
לא  להצליח  סיכוי  לו  אין   –
לא  ברוחניות,  ולא  בגשמיות 
בלימודים ולא במעשים. ההתחלה 
של החיים היא כשהאדם מכיר בערך עצמו, אוהב 
את עצמו, יודע שהרצון שלו הוא טוב ויודע שה' אוהב 
אותו ומעריך אותו ורואה רק את הטוב שבו ואת הרצונות 

הטובים שלו.

וזו בדיוק פרשת בלק. בלק ובלעם הם המנהל הקשוח, 
שמחפשים רק את הרע בעם ישראל ומחפשים נקודות 
תורפה וחולשות ו"עת רצון" כדי להרוס ולקלל ולהזיק. 
ולעומתם השכינה הקדושה, הָאֵם הרחמנית, מברכת 
ומשבחת את עם ישראל, מדגישה כל נקודה טובה, 
את הפוטנציאל, ומגלה את האהבה האינסופית של 

הבורא לעם ישראל.

הבה נלקט מעט פנינים מתוך הברכות שהשכינה 
שמה בפיו של הרשע ונראה מה הקדוש ברוך הוא 
חושב עלינו ומה הוא רוצה שנחשוב על עצמנו: "מָה 
אֶקּבֹ לֹא קַבֹּה אֵ-ל וּמָה אֶזְעםֹ לֹא זָעַם ה'" – ה' לא 
מקלל את ישראל הוא רק מברך: "הִנֵּה בָרֵךְ לָקָחְתִּי 
וּבֵרֵךְ וְלֹא אֲשִׁיבֶנָּה". ואם תעלה על דעתך שזה נתון 
לשינוי חלילה, מבהיר לנו ה': " לֹא אִישׁ אֵ-ל וִיכַזֵּב וּבֶן 
אָדָם וְיִתְנֶחָם". "מִי מָנָה עֲפַר יַעֲקבֹ וּמִסְפָּר אֶת רבַֹע 
יִשְׂרָאֵל... מַה טֹּבוּ אֹהָלֶיךָ יַעֲקֹב מִשְׁכְּנֹתֶיךָ יִשְׂרָאֵל... 

מְבָרְכֶיךָ בָרוּךְ וְארְֹרֶיךָ אָרוּר".

לא תשמע אליו

ואמרים חז"ל שמתוך ברכתו אתה יודע מחשבתו. 
כלומר שמהברכות של בלעם מבינים היכן הוא חיפש 
את הפגמים ואת מחשבתו הרעה על עם ישראל. ואותה 
מחשבה רעה עדיין קיימת בעולם בצורה של שנאת 
האומות לעם ישראל, ושנאת עמי הארצות ללומדי 
התורה, ובהטלת דופי בצדיקים ובקהילות קדושות 

ובפרט בבעלי התשובה בדורנו.

והעבודה שלנו, עם ישראל, היא לשמוע לקול השכינה, 
להאמין לדברים הטובים שאומרת האם האוהבת, ולא 
להטות אוזן ולא להכניס ללב אפילו מעט מהקטרוגים 
וההסתות של היצר הרע שרק מנסה לשבור את האדם 
ולצייר אותו באופן שלילי כדי שיתייאש לגמרי משיפור 

ותיקון.

רבי נחמן אומר שהעוונות כל הזמן צועקים בתוך 
הבן אדם. מה הם צועקים? "אתה רע, אתה גרוע, 
אתה עשית אותנו – זה סימן שאין לך תקנה..." וממילא 
הבן אדם שוקע עוד ועוד בתוך הרע שלו ואין לו כוח 
לצאת. וזה נקרא "קול הברה", כמין הֵד המעוות את 
הקול המקורי. ומהו הקול המקורי? הקול המקורי הוא 
קול השופר, שזה דברי הצדיק, שהוא מלשון שופרא, 
טוב, שרואה את הטוב ואומר לעם ישראל כמה הם 
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וזה המפתח 
של הבן אדם 

להצליח בגשמיות 
וברוחניות ולזכות 

להתקרב לה' 
באמת. תאמין 

בעצמך! תאמין שה' 
אוהב אותך בכל 

מצב! תאמין שאתה 
טוב!
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שאלות ותשובות מקו ההלכה

בסעודות שבת אבי שיחיה נוהג לזרוק את פרוסות 

הלחם למסובים שנמצאים רחוק ממנו, אני מעיר 

לו כל הזמן על כך שזה ביזוי אוכלין אבל הוא 

ממשיך במנהגו ואומר שכך ראה בבית אבא, מה 

עלי לעשות?

אף שהינך צודק שאסור לזרוק אוכלין מדין 
ביזוי אוכלין )שלחן ערוך סימן קע”א סעיף 

א’(, אבל בסעודות שבת יש מקום 
להקל בכך, ובספר מנהגי החתם 
סופר )פרק ג’ סעיף ס”ו( מובא שכך 
היה מנהגו לזרוק את הפת בפני 

המסובין, ובשו”ת התעוררות תשובה 
)חלק א’ סימן קע”ח( כתב שהטעם לדבר 

משום שהשולחן דומה למזבח ופרוסת המוציא 
דומה להקרבת הקרבן על גבי המזבח, וכידוע 

שבקורבנות יש דין לזרוק אותם על גבי המזבח, נמצא 
שכאשר זורק את הלחם למסובין לאחר ברכת המוציא 
הוא ממש זורק את הקרבן על המזבח ואין כאן זלזול 

בלחם.

מיחם שעירו ממנו מים חמים לכוס נס קפה והיה 

חלב בתוך הכוס, האם המים שנמצאים במיחם 

נהפכים להיות בחזקת חלבי שאסור לשתות מהם 

בארוחה בשרית, או שמותר ואין חשש?

אין לחוש לזה כלל ומותר לשתות לאחר מכן ממים 
אלו בסעודה בשרית. שו”ת משפטי שלמה )להגר”ש שרגא 
יו”ד סימן כ”ג וכתב שהסכים עימו מרן הראש”ל הגר”י 

יוסף שליט”א(.

“עצי  שברכתם  בשמים  לקחתי 

בטעות  ובירכתי  בשמים” 

“עשבי בשמים” האם יצאתי 

ידי חובה, ואם לא, מה הדין 

אם אני מסופק מה הברכה, איזו 

ברכה לברך?

ברכת עצי בשמים ועשבי בשמים אינן 
פוטרות זו את זו, ולכן אם בירך “עשבי” במקום 
“עצי” או להיפך, לא יצא ידי חובתו, אבל ברכת “מיני 
בשמים” פוטרת את הכל, ולכן אם הוא מסופק יברך 

“בורא מיני בשמים”. חזון עובדיה )טו בשבט עמ’ שטו(.

האם אפשר לברך על טבק הרחה בורא מיני 

בשמים?

על טבק הרחה אין מברכים ברכת הבשמים כלל, 

משום שזה נקרא ריח שאין לו עיקר, כי האבקה אין 
בה ריח וקיבלה את הריח מטיפות שטפטפו לתוכה 
וכעת האבקה יבשה לחלוטין, נמצא שזה ריח שאין לו 

עיקר. שו”ת באר יצחק )הגר”י אמסלם סימן סו(.

אני מתחזקת ובתקופה האחרונה דרה בבית סבתי 

שמקפידה על כשרות, לפני כמה שבועות עשינו 

על האש בבית הסבתא יחד עם הדודים וכמובן 

שאכלתי, לאחר הסעודה נשאר מהבשר וסבתא 

נתנה לי להביא לחברותיי וכך עשיתי, לאחר כמה 

ימים התגלה לי באקראי שאת הבשר קנה אחד 

הדודים באיטליז של גויים והבשר טרף והסבתא 

לא ידעה על כך שהם הביאו את הבשר, אני מלאה 

בצער ולא יודעת איך לתקן את החטא הזה, ויותר 

קשה לי לספר לחברותיי שהן אכלו בשר טרף, 

אני גם חוששת מהתגובה שלהן מה עלי לעשות?

מכיוון שהסבתא מקפידה על כשרות לא היית צריכה 
לבדוק האם הבשר כשר, וזה נחשב לגדר “אנוס” 
שהתורה פטרה אותו, וגם כפרה אינך צריכה כי אף 
שכאשר אדם אכל בשוגג צריך כפרה מכל מקום כשהיה 
אנוס אינו צריך כפרה. ייעויין בזה בפתחי תשובה )יורה דעה 
סימן כ”ט אות א’ בשם הפנים מאירות(. וגם אין את צריכה 

ליידע את חברותייך בכך כי כתבו הפוסקים שכאשר 
אדם אכל טריפות באונס אין הטריפות מטמטמות את 

ליבו. רב פעלים )חלק ד’ סוד ישרים סימן ה’(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע
כן! אפשר לנצח גם את הבלתי מנוצח...

אין דבר שהוא כל כך ידוע לכל בני האדם, החיים 
כאן על הכדור, כמו השאיפה שלא נגמרת אחר כל 

תענוג קטן כגדול שישמח אותם...
כל קבוצה מחפשת את התענוג בכיוון אחר, בתרבות 
אחרת ובצורה אחרת, המכנה המשותף לכולם הם 
אותם תאוות ידועות שמכונים בליקוטי מוהר"ן בשם 
שלושה שרי פרעה, שבהם רוב העולם נוהר אחריהם 

כמעט בעצימת עיניים, ואלו הם אכילה ניאוף וממון.
תאוות אלו קבלו מהבורא יתברך בעצמו כל כך הרבה 
כוח, עד כדי כך שכמעט מצליחים לגמרי להעלים 
ולהסתיר את המציאות האלוקית של "טעמו וראו כי 
טוב ה'". את העונג השורשי של כל היקום כולו, את 
העונג הרוחני שהוא מחיה אפילו את אותם תענוגים/

תאוות גשמיים. הוא העונג שמגלה בפסוק "טעמו וראו 
כי טוב ה'". והאמת... אין דבר יותר טעים ואיכותי כמו 
העונג על ה', "והתענג על ה' ויתן לך משאלות ליבך", 
זהו אור ועונג רוחני ששום מושג גשמי לא יכול להיות 
דומה לזה, בשום צורה ואופן. אלא כאמור, כל עוד 
שיש את אותו "בלק" שפועל ללא לאות ל"לקק דמם 
של ישראל" כלשון חז"ל. לטמא את דמם, ולגשמם על 
ידי כל סוגי התאוות שיש בעולם, ובפרט חטא בעל 

פעור והנלווה אליו.
אפשר לומר שכמעט כמעט המלחמה אבודה חס 
ושלום, אלא שכאן מגיע כוחו של הצדיק האמת שהוא 
מכונה "צדיקו של עולם" הוא מגלה לנו את דרכי 

הפעולה, האיך אפשר להכניע את קליפת בלק יחד 
על כל התאוות הנוראות שעומדות לרשותו.

כאן מגלה הצדיק מהיכן נובע כוחו של אותו קליפת 
בלק, שכל כוחו מגיע מקליפת בלעם שכל מהותו 
זה: חוסר האמונה/דורסי הטבע שהיא, אותה קליפה 

שמחלישה את האמונה הקדושה בכלל ישראל.
אותה קליפה שבכל פעולה ניסית שבה מתגלה יד 
ההשגחה והאמונה הפשוטה במציאות של הש"י, היא 
פועלת בכל כוחה לטשטש את המציאות האלוקית, 
ומפרשנת כל דבר בדרך הטבע. היא המקור לכל 
התאוות, היא נותנת את הכוח גם לקליפת בלק וכל 
התאוות הטמאות שמנסה לגרות בעם ישראל עם קודש.

וכמו שהדבר היה בזמן בלק בלעם, כך הוא הדבר בכל 
דור ודור ובמיוחד בדורנו אנו!זה לא סוד שאחד הדברים 
הכי קשים שאיתם מתמודד כל יהודי בכל דרגה שהיא 
זה עם חומריות העולם ושלל התאוות שהעולם הזה 
מנסה בלי סוף למשוך אותנו אליו. כל אחד בדרגתו 
הוא, ולא עוד אלא שיש הרבה מאיתנו שמרוב עכירת 
החומר ורובי התאוות שהם שקועים בתוכם, אינם כבר 

מכירים בזה כבעיה, או כהתמודדות שיש בה סיכון.
סוד, שאין דבר שיותר  לא  הוא  ועוד דבר שגם 
הרוחנית  ומתכלית  האלוקית,  מרחיק מהנעימות 
על כל מדרגותיה כל אחד לפי מדריגתו, כמו אותם 
תאוות מגושמות שמפרידים בין האדם לאחוריו, ומכלים 
ומטמאים כל חלקה טובה בנשמתו של כל אדם. אלא 
שעל אף שני הידיעות הברורות האלו, עדיין כוח התאוות 
על האדם האנושי בכלל, ועל היהודי החפץ להידבק 

באלוקיו הוא כל כך גדול שהוא כמעט בלתי מנוצח. 
אלא שבזכות אותה ידיעה מפתיעה, שבה הצדיק האמת 
מגלה לנו מהיכן נובעת כל כוחם התאוות, זה עצמו 
הפתח והישועה איך להתגבר עליהם,  כי כשאדם יודע 
שכל כוח של היצרים הוא רק מחוסר ההכרה של אותו 

האדם במציאות האלוקית החופפת עליו.
ולמעשה: בזה שישכיל להקדיש את מלחמתו, דווקא 
בכיוון אחר, היינו בלימוד דיבורי אמונה, ודעת של אמונה, 
והן בתפילות והתבודדות על אמונה בהשגחה פרטית 
והכרה אלוקית, ובכל זה זוכה להגדיל את הכוח האלוקי 
במוחו ודעתו את הכרתו במציאות הש"י בהשגחה 
פרטית בו, ממילא הוא מבטל את כל כוח התאוות 
בשורש, כי בזה הוא מכניע את השורש של בלק, היינו 
את הכח של בלעם, וממילא כל התמודדות אחר כך 
עם איזה שהוא תאוות היא הרבה יותר קלה, כי כבר 
עצר והכניע את הצינור שממנו הם מקבלים את השפע.
ולסיום, וודאי שהדרך העיקרית שעל ידה אפשר 
להגדיל את האמונה זה בעיקר על ידי בעל העצה, 
הוא הצדיק האמת רביה"ק בעצמו, הוא הוא מלמד 
אותנו אמונה, וכמו שאמר בפירוש "אצל העולם אמונה 
זה דבר קטן, אצלי אמונה זה דבר גדול" ובר גילה 
לנו רביה"ק שהעיקר האמונה וכל הגלות אינה אלא 
בשביל חסרון האמונה, ומכל זה מתגלה שהוא הוא 
בעל האמונה, ושעל ידי יוכל כל אחד מאיתנו להכניע 
את קליפת הבלעם שבו, וממילא להיגאל בקרוב ממש 
גאולה כללית ופרטית אמן כן יהי רצון )מיוסד על פי 

ליקוטי הלכות, ברכת השחר ה' אות ע"ב(.
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אנשי אמונה אבדו / חלק ב'
 בהמשך למסופר בשבוע שעבר אודות אורח חייו 
וגדלותו של הרב אדלשטיין זצוק"ל, הבאנו עוד מעט 

מן המעט מסיפורי הנהגותיו:

***

הרב גרשון אדלשטיין זצ"ל, הרבה לספר את הסיפור 
על ה'בבא סאלי': " רבי ישראל אבוחצירא זצ"ל, פעם 
הגיעו אליו מהצבא וביקשו ממנו ברכה לפני פעולה 
צבאית אשר יש בה סיכון. שאל אותם ה'בבא סאלי' 

באילו שעות אתם חושבים לעשות את 
הפעולה. אמרו לו שבשעות הצהריים, 
בין 14:00 ל-16:00. השיב הם ה'בבא 
סאלי': 'לא טוב לבצע פעילויות מסוכנות 
המנוחה  שעות  שהן  אלו,  בשעות 
בישיבות, וחסרה אז זכות התורה. עדיף 
שתעשו מאוחר יותר. בשעות הסדרים, 
אחרי הצהריים, שאז יש זכות התורה, 
וזכות התורה תעמוד ותגן. כשחסרה 
זכות התורה זה סכנה גדולה", סיים 
הרב אדלשטיין לצטט את דבריו של 

ה'בבא סאלי'.

עוד הוסיף הרב ואמר כי "לכן ידוע 
שבתקופות בין הזמנים היו הרבה אסונות 

ה' ישמור, קטנים וגדולים, מפני שחסרה זכות התורה".

***

אף לימי שישי ושבתות התייחס ואמר: "זה דבר מיוחד 
שלומדים תורה בימי שישי ובליל שבת קודש. זה דבר 
גדול מאוד לעסוק בתורה בזמנים שיש בהם ביטול 
תורה. בכל יום בשעות הצהריים, בימי שישי ושבת, אפילו 
בין 'קבלת שבת' למעריב", המשיך הרב. "יש מקומות 
שלומדים, אבל יש מקומות שיש בהם בטלה, ולא 
מנצלים את הזמן כראוי בעסק התורה. לכן זכות גדולה 

היא ללמוד בשעות בהם חסרה יותר זכות התורה".

***

ראש הישיבה זצ"ל דגל בהתאמה אישית של "לימוד 
לפי טבעו" של כל תלמיד. לדעתו, כשסגנון הלימוד 
תואם ללומד, הנאתו וסיפוקו רבים יותר, וכך יהיה 
יותר קל לו להתמיד בלימודיו לאורך שנים. לטענתו, 
לרוב הלומדים מתאים יותר הלימוד בקצב מהיר שבו 
נלמדים דפים רבים. לדעת המצדדים בשיטת לימוד זו, 
רכישת הבקיאות והרחבת היקף הידע הם בסיס הכרחי 
לסברות ישרות והבנה נכונה של הסוגיות התלמודיות 

וגורמת לסיפוק רב ללומד.

הרב עודד את המלמדים ליצור קשר אישי עם 
התלמידים, שהוא לדבריו בסיס לחינוך הילד לאהבת 

תורה.

הרב זצ"ל ראה נערים הנושרים כתינוקות שנשבו, 

והורה "לנהוג בהם מנהג כבוד וידידות". הוא התנגד 
לנוהג להרחיק אותם מהבית או לגעור בהם, ואף 
הורה לתמוך בהם כלכלית במטרה להחזירם לחיק 
המשפחה, כך הנחה את הפרט ואת הארגונים שעסקו 

בקרוב, בכלל.

***

פעם אושפז הרב בבית החולים לצורך טיפול רפואי, 
ושהה שם אף בשבת קודש. במהלך השבת התרחש 
סיפור מעניין, שהרעיש את מחלקת 
'טיפול נמרץ' של בית החולים, וקירב 

רבים מעובדי הרפואה:

זה כאשר הגיע האח, כדי  היה 
למדוד את חומו של הרב גרשון 
עם מדחום דיגיטלי. בתגובה בקש 
מדחום כספית שאין בו חילול שבת. 
לאחר שהאח מצא והביא מדחום 
כספית, מדד הגאון רבי גרשון את 
החום ולקח את המדחום לעצמו, 
כדי שהאח לא יראה את התוצאה 
ויכתוב בשבת. לשאלת האח כיצד 
יוכל לדעת את התוצאות, השיב לו 
הגאון רבי גרשון: "אל תדאג, תחזור 
במוצאי שבת ותשמע ממני את כל תוצאות המדידות 
במדויק!". וכך היה, מיד בצאת השבת חזר הגאון רבי 

גרשון בפני האח על כל התוצאות בפרוטרוט.

האח הגיב בהתפעלות רבה לנוכח מעשה זה, ושוחח 
בהערצה עם ראש הישיבה על ענייני היהדות, בעודו 
מבקש שכל עובדי אותה המשמרת של המחלקה, 
ישמעו דברי חיזוק מראש הישיבה. ואכן, ישבו הרופאים 
ואנשי הצוות של מחלקת 'טיפול נמרץ' ב'תל השומר', 

לשמוע דברי חיזוק והתעוררות מראש הישיבה.

בעקבות אשפוזו של הגאון רבי גרשון, נתעוררו בהיכלי 
הישיבות לחיזוק בהתמדת התורה בימי שישי ושבת 
לרפואתו. בעקבות ההתעוררות התחזקו אברכים רבים 
לקבוע חברותות מיוחדות לימי שישי ושבת, ובפרט 

בלילות שבת הארוכים בכל חודשי החורף.

כשהגיע דבר החיזוק לאזני הגאון רבי גרשון, שמח 
מאד והגיב: "עד עכשיו לא הבנתי לשם מה אושפזתי 
בבית החולים, כל הזמן אני חושב מה זאת עשה אלקים 
לנו, ומדוע נגזרה הגזרה של כל החרדה הגדולה הזאת, 
אבל עכשיו מבין אני כי הכל היה שווה בשביל חיזוקו 

של יהודי אחד!"

***

זכותו תגן עלינו ועל כל עם ישראל אמן, נזכה לדבוק 
במידותיו הטובות, באהבת קודשא בריך הוא, אהבת 

התורה ואהבת ישראל אמיתית אמן!

טובים ואהובים, וממילא הם זוכים בקלות ל"שפרו 
מעשיכם" הרמוז בשופר.

מספיק לקרוא משפט אחד מתוך את דברי רבי 
נחמן בשביל להבין במה מדובר: "מי שיודע קדשת 
ישראל מאין הם לקוחים, ויודע רוחניות ודקות של 
ישראל – הוא יודע, שישראל הם רחוקים לגמרי מעוון, 
ואין עוון שיך להם כלל כלל לא, לפי גודל קדושתם 

משורשם וגודל דקותם ורוחניותם".

והתעלמת מהם

וכך אומר רבי נחמן על הפסוק מהפרשה שלנו: 
"לא הביט אוון ביעקב ולא ראה עמל בישראל". 
אומר רבי נחמן: "דרך ה' יתברך – להביט על הטובות 
שעושין. ואף שנמצא בהם גם כן מה שאינו טוב – אינו 
מסתכל על זה". וה' לא מסתכל על זה כי הוא רוצה 
שגם אתה לא תסתכל על זה, שתדע שה' מעריך 

אותך ורואה כל נקודה טובה שלך!

וזה המפתח של הבן אדם להצליח בגשמיות 
וברוחניות ולזכות להתקרב לה' באמת. תאמין 
בעצמך! תאמין שה' אוהב אותך בכל מצב! תאמין 
שאתה טוב! תאמין שה' רואה רק את הטוב שבך!

שמעתי מעשה על יהודי פשוט הרחוק מלהיות 
צדיק שפעם אחת עמד בניסיון באיזה עניין ואף אחד 
לא ידע מזה. יום אחד ראה אותו אחד מגדולי הדור 
וקרא לו ואמר לו: "אני יודע מה עשית ואני מקנא 
בך!" ואותו יהודי התחזק מאוד ואמר לעצמו: אם 
הצדיק הזה יודע והוא מקנא בי – אז בוודאי בורא 
עולם יודע והוא מתפאר בי!" זו המחשבה המתוקה 

של אותו יהודי פשוט, וכמה שהוא צודק!

וכך בדיוק עלינו לחשוב על עצמינו בכל מעשה 
טוב שלנו: ה' רואה את זה ושמח בזה. את הרע הוא 
לא רואה והוא לא רוצה שגם אנחנו נראה. כשבן 
אדם כל היום בשמחה הוא מטפל בכל הרע שלו 
במסגרת השעה התבודדות ולא חושב על זה בכלל 
לא לפני ולא אחרי. כל היום כולו הוא חושב רק על 
הטוב שלו, על הרצון הטוב שלו, על כמה הוא באמת 
רוצה להיות כרצון ה'. הוא לא מתבלבל כשהוא נכשל 
ולא הולך לו, כי הוא יודע ומאמין שהרצון שלו הוא 
טוב ונקי וה' יודע את זה ומחשיב את זה ומסתכל 
רק על זה, הוא יודע שה' מאמין בו, הוא יודע שה' 

רוצה לעזור לו ולרחם עליו ולקרב אותו באמת.

זה המסר המתוק של פרשת בלק, שלכאורה 
אינה קשורה לרצף התורה, כמו שאומרת הגמרא 
במסכת בבא בתרא: "משה כתב ספרו ופרשת 
בלעם", ומבאר רש"י: "נבואתו ומשליו אף על פי 
שאינן צורכי משה ותורתו וסדר מעשיו". מדוע 
היא בכל זאת נכתבה? כדי לחזק את עם ישראל 
ולהודיע ולגלות להם כמה ה' אוהב אותם ומה הוא 
חושב עליהם גם בכלליות וגם על כל אחד ואחד 
בפרטיות, כי מזה אנחנו מתחזקים ומקבלים את 
כל הכוח להתקרב לה' ולא להיחלש לעולם מכל 

מה שעובר עלינו.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי צבי הירש זי"ע 
מזידיטשוב
י"א תמוז

רבי צבי הירש נולד לאביו הרה"ק רבי יצחק אייזיק 
זי"ע בכפר סאמבור ולאמו הצדקנית מרת הינדא ע"ה, 
אביו ר' יצחק איזיק דר בתחילה בעיר סאפרין והחזיק 
בחכירה את בית המזיגה, היה בר אוריין אבל לא רצה 
בשו"א להנות מכתרה של תורה ובחר להיות מוזג בכפר 

ולהתפרנס מעמל כפיו, 

בנו העיד עליו שמעולם לא סעד על שולחנו מבלי 
שעני יסעד עמו, ואם לא נזדמן לו עני היה יושב בתענית 
עד שבא עני אל ביתו, וכן לא היתה סעודה שלא היה 
נאמר בה דברי תורה, ומעולם לא דיבר לא בגנות 
אדם ולא בשבחו, וזאת כדי לא להגרר חלילה לדברי 
לשון הרע, אמו הצדקנית היתה עסוקה כל שעות היום 
בפרנסת הבית ובעיקר בהכנסת אורחים וצדקה לעניים, 
ובכל יום הייתה קמה בחצות לילה, והיתה מקיצה את 
כל בני הבית אפי' הקטנים והיתה יושבת על הארץ 
וממררת בבכי באמירת תיקון חצות וכל זה כדי להחדיר 

בבניה הקטנים, תיקון חצות מהו! .

ר' יצחק אייזיק מקמארנא זיע"א כתב עליו בספרו: 
מורי דודי הק' נשמתו היתה נשמת ר' חיים ויטאל משורש 
הקרוב אל נשמת ר"ע מלבד מה שאח"כ עלה ע"י מעשיו 
לעוד כמה מדרגות" ובספר יפרח בימיו צדיק מובא 
עליו שהיה נשמת רשב"י זיע"א, ובספר עשר קדושות 
מובא שאמר רבי צבי הירש לאחיו שבאחד הגלגולים 
זכה הוא להגיע לדרגת נשמת רבי ישמעאל כהן גדול.

היה נוהג ללמוד בכל יום 7 דפי גמרא כך שבכל 
שנה היה מסיים את כל הש"ס, והיה בקי עצום בכל 

חכמת עיבור החודש בצורה נפלאה, וכן בתורת הסוד 
היה בקי להפליא.

היה שובר את הקרח טובל ולומד לאור הנר את ה"עץ 
חיים" במסירות. וגם כשלמד בביתו בעוני ומחסור ובקור 
העז , והיה מרביץ תורה ברבים. היה מאריך בתפילתו 
ובפרט בשמו"ע  במשך שעות, ופעם בחג השבועות 
פנה אליו אחד בטענה שזה טורח ציבור, נענה לעומתו 
ואמר, ארבע מאות איש נמצאים כאן ועלי לתקן אותם, 
ושלא נדבר על כך ששני בניך שהיו בריאים חלו ופעלתי 
בתפילתי ברפואתו של האחד שהיה מצבו חמור, ועל 
השני לא הספקתי לפעול, מיד במוצאי יו"ט נסע לביתו 

ומצא דברי הצדיק נכונים. 

רבות היה פועל בעניני צדקה וחסד. גם שהיו מביאים 
לידיו צדקות ופדיונות היה מחלקם ולא היה מלין בביתו 
פרוטה אחת. השיא כ 40 יתומים ונתן להם כל מחסורם, 
נידב רבות לאברכים ונזקקים, והוא לכשעצמו חי בעוני 

וצמצום גדול.

מספריו הקדושים:"עטרת צבי" על הזוהר הקדוש,  
ספר "סור מרע ועשה טוב" הנקרא גם "הקדמה לעץ 
החיים" שהוא כעין מבוא לספר "עץ החיים" מר' חיים 
ויטאל זיע"א. ספר "פרי קודש הילולים"  שהוא כעין 
הקדמה לספר פרי עץ החיים. ספר "בית ישראל" שהוא 

פירושים על התורה הקדושה.

עוד בחיי חיותם של רבותיו הוכתר הוא לרב ומנהיג 
קהילה , ותלמידים רבים באו לחסות תחת כנפיו, אצלו 
מצאו מזור לכל צרה ותיקון לנשמה.  בשנת תק"צ 

פרצה מגיפה נוראה באיזור גליציה והונגריה אשר 
הפילה חללים רבים, מהם גם מאחינו  בית ישראל 
נספו במגפה הנוראה, וכששמע זאת הצדיק ר' צבי 
הירש הצטער צער רב ובעצם יום השבת עלה לארון 
הקודש נשא שני ידיו לבורא עולם וקרא בקול: "ריבונו 

של עולם, איני יכול לראות בצערם של ישראל, 
הריני כפרתם  והריני מוסר נפשי למיתה לכפר 
בעדם ולהפסיק המגיפה." תפילתו הזכה והכנה 
התקבלה עד מהרה ועוד באותה השבת תקפה 
אותה המחלה הקשה של המגיפה, במשך 4 
ימים חלה אנושות עד שבליל  רביעי, יום בו 
ניטלו המאורות, ניטל המאור הגדול באור 

לי"א תמוז מסר את נשמתו הזכה לבוראה 
לכפרת ישראל, והוא כבן 68 שנים בלבד.

 העיד  ר' יחזקאל משינאווה כי 
הקדושה שמרגישים על קברו היא 

כמו הקדושה אשר בציון הרשב"י 
בעומר.  ל"ג  ביום  במירון,  הקדוש 
והיה אומר למי שלא יכול לפקוד את 

קברו של הרשב"י ביום ל"ג בעומר, 
שיבוא על קברו של ר' צבי הירש 
מזידיטשוב. זכות מעשיו הקדושים, 

מסירות נפשו ותורתו הקדושה 
ותינה  למגן  תהא 
עלינו ועל כל ישראל 

אמן.

בכנס התעוררות בענין תוספת והקדמת תוספת שבת-סגולה לכל ישועה.
הר"ח  אמר  השבת"   כניסת  קבלת 
קנייבסקי זצ"ל  לחתנו הגאון רבי יצחק 
מה  את  שיאמר  שליט"א,  קולדצקי 
ס"ק,  רנ"ו  בסי'  ברורה  במשנה  שכתוב 
לקבל  אחרים  שמזרז  מי  שכל  שמבטיח 

שבת בזמנה יזכה לבנים גדולי ישראל!

לציבור   שימסור  קנייסבקי  הרב  וביקש 
שכשהמשנה ברורה שחיברו החפץ חיים 
זצ"ל, אומר שזוכים לבנים גדולי ישראל 
זה לא סגולה אלא זה פסק הלכה מהחפץ 

חיים וודאי שזה יתקיים.

והוסיף הגאון מרן שר התורה הרב חיים 
שמזרז  מי  רק  שלא  זצוק"ל  קנייבסקי  
אחרים להוסיף ולהקדים בכניסת השבת 
אלא כל מי שמתחזק בזה יחד עם הציבור 
שמתחזקים בזה מובטח לו מהחפץ חיים 
החפץ  וכן  ישראל.  גדולי  לבנים  שיזכה 
זו  סגולה  אמר  רבות  פעמים  זצ"ל  חיים 
וכן  חולים  ולרפואת  לזרש"ק  למחכים 
"והמוסיף  רנ"ו,  בסי'  מגדים  הפרי  פוסק 

מחול על הקודש מוסיפים לו חיים".

שתפו אותנו לטובת הכלל טיפים לקבלת שבת מוקדם 
al5308000@gmail.com :ורגוע, ניתן לשלוח למייל
 או לפקס: 02-5812252 | מתנה לשולחים חומר עשיר
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"הישיבה שלנו אינה כמו כל הישיבות", אמר פעם מורנו ורבינו ראש הישיבה 
שליט"א, "לא הקמתי את הישיבה כדי שיהיה מקום נוסף ללמוד תורה; אלא כדי 
שיהיה מקום שממנו תצא תורה, מקום של השפעה, של הפצת תורה ואמונה 
לכל עם ישראל. זה הייחוד של הישיבה שלנו. זה צורך השעה. אין לנו שום ברירה. 

המציאות מכריחה אותנו. המצב של עם ישראל מחייב אותנו".

במהלך שנותינו בישיבה הרב כמובן מהווה דוגמה אישית מופתית עבורינו, וגם 
משתדל לחזק אותנו באינסוף דיבורים ומקורות בעניין מעלת קירוב רחוקים לאבינו 
שבשמים. ברוח זו הקשיבו לדברי הזהר הקדוש בקטע הבא, ותשמעו דיבורים 

מופלאים שלא שמעתם מעולם על מעלת המפיצים:

וְהַכָּרוֹז יוֹצֵא וְקוֹרֵא וְאוֹמֵר: עֶלְיוֹנִים וְתַחְתּוֹנִים, הָעִידוּ עֵדוּת, מִיהוּ שֶׁעוֹשֶׂה נְפָשׁוֹת 
וּמְזַכֶּה אֶת הָרְשָׁעִים? אוֹתוֹ שֶׁעֲטֶרֶת מַלְכוּת עַל ראֹשׁוֹ, אוֹתוֹ שֶׁרָאוּי לְהִכָּנֵס עַתָּה לִפְנֵי 

הַמֶּלֶךְ וְהַמַּלְכָּה )קב"ה והשכינה(, שֶׁהֲרֵי הַמֶּלֶךְ וְהַמַּלְכָּה שׁוֹאֲלִים עָלָיו.

אָז מִזְדַּמְּנִים שְׁנֵי עֵדִים מֵאוֹתָם עֵינֵי ה' שֶׁמְּשׁוֹטְטוֹת בְּכָל הָעוֹלָם, וְעוֹמְדִים אַחַר 
הַפַּרְגּוֹד וּמְעִידִים עֵדוּת זוֹ, וְאוֹמְרִים: הֲרֵינוּ מְעִידִים עַל פְּלוֹנִי בֶּן פְּלוֹנִי. אַשְׁרֵי חֶלְקוֹ, 
שֶׁהֲרֵי אָבִיו יִזָּכֵר בִּגְלָלוֹ לְטוֹב. זֶהוּ עוֹשֶׂה נְפָשׁוֹת לְמַטָּה, נַפְשׁוֹת הָרְשָׁעִים שֶׁהָיוּ מֵהַצַּד 
הָאַחֵר )מהסטרא אחרא, צד הטומאה – ועכשיו הם בצד הקדושה בזכות זה שקירב 

אותם(. אָז מִתְיַקֵּר הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא בְּחֶדְוָה שְׁלֵמָה.

בְּאוֹתָהּ הַשָּׁעָה מִזְדַּמֵּן מְמֻנֶּה אֶחָד, שֶׁהוּא גִּזְבָּר עַל דְּיוֹקְנְאוֹת הַצַּדִּיקִים, בְּסוֹד שֶׁל 
שִׁמּוּשׁ הָאוֹתִיּוֹת שֶׁנִּקְרָא בְּסוֹד יְהוֹדִי''עָם, בְּכֶתֶר שֶׁל שִׁמּוּשׁ הַשֵּׁם הַקָּדוֹשׁ. וְרוֹמֵז 
הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא לְאוֹתוֹ מְמֻנֶּה, וּמֵבִיא אֶת דְּיוֹקַן אוֹתוֹ הָאִישׁ שֶׁעוֹשֶׂה נַפְשׁוֹת הָרְשָׁעִים 

וּמַעֲמִיד אוֹתוֹ לִפְנֵי הַמֶּלֶךְ וְהַמַּלְכָּה.

יוחאי(  בר  שמעון  ר'  )כלומר,  וַאֲנִי 
מֵעִיד עָלַי שָׁמַיִם וָאָרֶץ, שֶׁבְּאוֹתָהּ שָׁעָה 
מוֹסְרִים לוֹ אוֹתוֹ הַדְּיוֹקָן, שֶׁהֲרֵי אֵין לְךְ 
כָּל צַדִּיק בָּעוֹלָם הַזֶּה שֶׁלֹּא חָקוּק דְּיוֹקְנוֹ 
לְמַעְלָה תַּחַת יַד אוֹתוֹ הַמְמֻנֶּה, וּמוֹסְרִים 
בְּיָדוֹ שִׁבְעִים מַפְתְּחוֹת שֶׁל כָּל גִּנְזֵי רִבּוֹנוֹ 
בָּהֶם. אָז הַמֶּלֶךְ מְבָרֵךְ אֶת אוֹתוֹ הַדְּיוֹקָן בְּכָל 
הַבְּרָכוֹת שֶׁבֵּרַךְ אֶת אַבְרָהָם כְּשֶׁעָשָׂה אֶת 

נַפְשׁוֹת הָרְשָׁעִים.

וְהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךָ הוּא רוֹמֵז לְאַרְבָּעָה מַחֲנוֹת 
עֶלְיוֹנִים, וְנוֹטְלִים אֶת אוֹתוֹ הַדְּיוֹקָן וְהוֹלְכִים 
עִמּוֹ, וְהוּא נִכְנָס לְשִׁבְעִים עוֹלָמוֹת גְּנוּזִים 
פְּרָט לְאוֹתָם  אַחֵר,  בָהֶם אִישׁ  זָכָה  שֶׁלֹּא 
גְּנָזִים לְאוֹתָם שֶׁעוֹשִׂים אֶת נַפְשׁוֹת הָרְשָׁעִים. 
וְאִלְמָלֵא הָיוּ יוֹדְעִים בְּנֵי אָדָם כַּמָּה תוֹעֶלֶת וּזְכוּת וְזוֹכִים בִּגְלָלָם כְּשֶׁמְּזַכִּים אוֹתָם, 

הָיוּ הוֹלְכִים אַחֲרֵיהֶם וְרוֹדְפִים אוֹתָם כְּמִי שֶׁרוֹדֵף אַחַר הַחַיִּים. 

הֶעָנִי מְזַכֶּה אֶת בְּנֵי הָאָדָם בְּכַמָּה טוֹבוֹת, בְּכַמָּה גְנָזִים עֶלְיוֹנִים, וְלֹא כְּמִי שֶׁמְּזַכֶּה 
אֶת הָרְשָׁעִים. מַה בֵּין זֶה לָזֶה? אֶלָּא מִי שֶׁמִּשְׁתַּדֵּל אַחַר הֶעָנִי, הוּא מַשְׁלִים חַיִּים 
לְנַפְשׁוֹ וְגוֹרֵם לוֹ לְהִתְקַיֵּם, וְזוֹכֶה בִּגְלָלוֹ לְכַמָּה טוֹבוֹת לְאוֹתוֹ הָעוֹלָם. וּמִי שֶׁמִּשְׁתַּדֵּל 
אַחַר הָרָשָׁע, הוּא מַשְׁלִים יוֹתֵר. עוֹשֶׂה לַצַּד הָאַחֵר שֶׁל אֱלֹהִים אֲחֵרִים שֶׁיִּתְכּוֹפֵף וְלֹא 
יִשְׁלֹט, וּמַעֲבִיר אוֹתוֹ מִשִּׁלְטוֹנוֹ. עוֹשֶׂה שֶׁמִּתְעַלֶּה הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא עַל כִּסֵּא כְבוֹדוֹ. 

עוֹשֶׂה לְאוֹתוֹ הָרָשָׁע נֶפֶשׁ אַחֶרֶת. אַשְׁרֵי חֶלְקוֹ.

אין יהודי שדברי הזוהר הנ"ל אינם נוגעים לליבו, וזה הזמן להתעורר ולעשות 
כל מאמץ ליטול חלק בהפצה. וגם אם אינך יכול מכל סיבה שהיא לעסוק בזיכוי 
הרבים בפועל – אתה תמיד יכול וחייב להיות שותף. ואני קורא לכל יהודי להיות 
שותף איתנו בהפצה על ידי שיתרום למפיצים ספרים וחוברות ודיסקים של הרב 
שליט"א ובוודאי יהיה לו חלק בזיכוי הרבים ויזכה לכל ההבטחות של הזהר הנ"ל 

וכמו שהרב תמיד אומר: "תתחבר למצליח ותצליח".

בחור עקשן היה הבלעם הזה. ה' אומר לו אל תלך, אבל הוא מנסה 
שוב ושוב. בסוף ה' "משתכנע", כך חושב הרשע. הנה, הצלחתי 

"לכופף" את רצון ה' לרצוני...

ונשאלת השאלה, אם בסוף ה' הסכים שבלעם ילך עם שלוחי 
בלק – אז מה הטענה? למה מבקרים אותו? למה נשלח מלאך 

לעצור אותו ולנזוף בו?

אלא שאחד הסודות הגדולים בבריאה זה הסוד שבדרך שאדם 
רוצה לילך – בה מוליכין אותו! הבא להיטמא – פותחין לו; והבא 

להיטהר – מסייעין לו!

בלעם רוצה לקלל – משמיים מאפשרים לו ללכת, אבל מלמדים 
אותו שיעור גדול: אתה לא יכול לשנות את הרצון של הקב"ה – "לא 
איש א-ל ויכזב". ה' אוהב את עם ישראל ולא יקלל אותם ולא יעזור 

לך כלום.

אבל השיעור הגדול ביותר הוא בשבילנו: אם רשע כזה הצליח 
"לסחוט" כביכול מהקב"ה הסכמה – מה נאמר אנחנו, שבסך הכול 
רוצים דברים טובים, להתקרב לה' ולהיות כרצונו – וזה הרצון של 
ה', לעזור ולקרב אותנו, להחזיר אותנו בתשובה ולתת לנו דעת – 
על אחת כמה וכמה שה' יתברך יעזור ויפתח לנו את כל השערים.

באחת הברכות שם ה' בפה 
בלעם את הדברים: "מה טובו 
ומסבירים  יעקב".  אוהליך 
חז"ל שראה שהפתחים אינם 
מְכֻוָּנִים זה לזה, כלומר בלעם 
מתפעל מהצניעות שבמחנה 

ישראל.

אבל בעל חידושי הרי"מ 
חז"ל  דברי  את  מסביר 
בכיוון חדש: "מְכֻוָּן" פירושו 
מקביל, מתאים. מה הכוונה 
אין הפתחים מְכֻוָּנִים – אין 
התאמה ואין פרופורציה בין 
הפתחים. ומה הם הפתחים? 
הם  האמורים  הפתחים 
פותחים  שאנחנו  הפתח 
כדי להתקרב לה' – וכנגד 
עולם  שבורא  הפתח  זה 
לנו.  לעזור  כדי  לנו  פותח 
כמו שכתוב: "פתחו לי פתח 
כחודו של מחט ואני אפתח 

לכם כפתחו של אולם".

 – הרי"מ  חידושי  ואומר 
הפתחים אינם מְכֻוָּנִים. אנחנו 
פותחים פתח קטן – וכנגד 
אותו פתח פותחים בשמיים 
יחס.  שום  בלי  ענק  פתח 
כמו כן פתח האולם שבבית 

המקדש לא נסגר לעולם, וגם אם אנחנו פותחים פתח זמני – בשמיים 
פותחים לנו פתח קבוע ונצחי!

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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מדור חדש
סוף הסיפור

סיום לפרק

אנחנו מספרים את המקרה, הסוף של הסיפור עליכם!
שתפו אותנו כיצד תדונו לכף זכות באפיזודה שהעלנו
al5308000@gmail.com:תשובות ניתן לשלוח

 או לפקס: 02-5812252, בין המשתתפים יוגרל מתנה

הזוכה: חיים גליק, רחובות.

תשובה: קבר האור החיים הקדוש )נפטר בט"ו תמוז(זוכה פרשת בהעלותך: ברכי פוגל ירושליםזוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

בשר טרף?

ר'  בעריש הוא יהודי אשר זכה להיוולד בבית שומר 
תורה ומצוות, שמירה על הלכה היא הא' ב' של הגירסא 

דינקותא, זכה וגדל על ברכי התורה והיהדות.

לעומתו, חברו לכולל ר' אורן, גדל בבית שונה, לא 
למד את אורחות היהדות, ובגיל מבוגר זכה להכיר 

את היהדות והחל מתחזק, עד שהגיע 
לכולל ללמוד עם ר' בעריש.

השנים נהיו ידידים בלב ובנפש, ר' 
אורן החזיק מאוד מר' בעריש כיהודי 
כשר המקפיד על כל פרטי ההלכה, 

קלה כבחמורה. 

ר' אורן  באחד הימים  התארח 
בעריש   ר'  בעריש,  של  בביתו 
הסביר לו עד כמה חשוב כשקונים 
מוצרי מזון לשים לב שיש חותמת 

המאשרת את כשרות המזון לאכילה, 
ואף לימד אותו על איזה פרטים יש לשים לב בעת 

קנית מוצרי מזון.

ר' אורן שמח ונרגש מאוד שהנה זכה לעלות עוד 
מדרגה בדרכו החדשה, בזכות ידידו, וכעת ידע על מה 
חשוב להקפיד יותר בעניין הכשרויות, והחל לשים לב 

לדבר בכל עת שקנה מזון לביתו. 

באחד הימים יצא ר' אורן לסדר עניינים חשובים, 
בכולל,  שלמד  האחרונות  בסוגיות  הרהר  בדרכו 
כשלפתע נעתקה נשימתו, ושום דבר לא עניין אותו 

מלבד מה שראו עיניו.

הוא רואה את ידידו רבי בעריש מעבר לכביש, יוצא 
מחנות המוכרת נבלות וטרפות ובידו 
מאכל איסור. כל גופו רעד, פניו החווירו 
והוא נדהם כיצד ר' בעריש שחשב אותו 
לצדיק שכזה אינו יכול להתגבר על 
תאוותו וקונה לעצמו מאכלות אסורים.

ובפרט לא יכל לשכח כיצד לימד 
להקפיד  מה  על  בעריש,  ר'  אותו 

בכשרויות וכו'?

בליבו הרגיש אכזבה גדולה, האם כך 
הם תלמידי חכמים? היכן כל התורה 

שלמד? לאן נעלמה היראת שמים?

ובעודו ממשיך לתהות כיצד לפרש את המעשה 
שראה לפניו. לרגע אחד הצטלבו עיניו של ר' אורן 

העיניו של ר' בעריש.

ילדים יקרים, כיצד תדונו מקרה כזה לכף זכות?

ה'  סוף הסיפור? בעזרת  מסוקרנים לדעת את 
התשובה תתפרסם בפרשת דברים.

הארנק הנעלם

בפרשת שלח לך סיפרנו על שמואל שטיין 
שיצא לקניות, והנה בסוף הקניה מגלה שהארנק 
שלו נאבד. משביקש לבדוק במצלמות האבטחה 
גילה שם לתדהמתו את החברותא שלו מכניס 

את הארנק לכיסו.

שמואל נחרד מאוד, ולא הצליח להירגע, אחרי 
מספר דקות של מחשבה ביקש לראות שוב את 
מצלמות האבטחה, הפעם ביקש לראות איך 
נכנס הגנב וכיצד הגיע לידיו הארנק  הוא רואה 
את ידידו מגיע למקום, לפתע מגלה את הארנק 
על הרצפה, מיד הוציא דף ועט, כתב עליו מילים 
ששמואל לא הצליח לקלוט מבעד לעדשה, ולאחר 

מכן תולה את הדף, ומכניס את הארנק לכיס.

אז הבין שמואל, שאכן זכה בחברותא ירא שמים, 
רץ מיד לפתק שתלה, שהיה כמובן הודעה על 
השבת אבידה וקיבל את הארנק בחזרה בשמחה. 



אחים או יריבים פרק ח'
הסדרה שלנו עוסקת במריבות ילדים, בדגש על 
מריבות אחים. ישנם סוגים שונים של מריבות מכוונות, 
שבהן קיימת מטרה, בין אם גלויה ובין אם סמויה ובלתי 
מודעת, שמקורה בתכונות אישיות ובצרכיו של הילד. 
כאשר נכיר את אופיו ואת סגנון המריבה של הילד, 
שהשבוע זה מריבה מכוונת על רקע של תחרותיות, 
נוכל בע"ה להבין את המניעים שהפעילו את הילד 
לרצות להשיג את מבוקשו ע"י מריבה ולעבוד איתו 
באופן פרטי על מנת לחנכו ע"פ דרכו ולחדול ממריבות. 
במקביל, נלמד אותו שיטות תקשורת והשגת מטרות 

חבריות, באמצעות דרכים שונות שאינן מריבה.
בשבוע שעבר התחלנו לדבר על  מריבה מכוונת 

שהרקע שלה הוא "תחרותיות", וסיפרנו על:

מריבה תחרותית

ראובן ושמעון, שני חברים בני חמש, שנכנסים למכונית 
של אמא של ראובן.  לפני פתיחת דלת המכונית, פורץ 
ריב: "מי ייכנס קודם". ראובן, חוסם את הדלת בגופו 
ועומד בתוקף על כך שהוא ייכנס ראשון: "זו המכונית של 
אמא שלי" הוא טוען, שמעון נכנע וראובן נכנס ראשון. 
למכונית,  כניסתם  עם  נגמר:  אינו  הסיפור  אך 
מתחיל ריב שני "מי יישב באמצע". ראובן, שנכנס 
ראשון, מתעקש: "אני נכנסתי ראשון מגיע לי לשבת 
באמצע, ככה אני רואה את הנוף מקדימה". שמעון 
מנסה להתעקש גם הוא, אך ראובן דוחף אותו ומתמקם 
באמצע.  כאשר מסתיימת מריבה זו מתחילה נוספת, 
במהלך הנסיעה, ראובן מתגרה בשמעון: "המכונית של 
אמא שלי היא הכי גדולה ויש לנו שעון גדול שמראה 
את השעה ולאמא שלך אין בכלל מכונית, אתה לא 

שווה כלום רק אני"...
מריבותיו של ראובן, הינן מסוג "מריבה מכוונת". ראובן 
מעוניין במריבתו, להגדיל את האגו שלו על חשבון 
חבריו.  הכוח המניע את ראובן בהחלטותיו ובמעשיו 

הוא- "תחרותיות", חשוב לו להיות ראשון בכל. 
זו תכונת אישיות בולטת אצלו והוא מממש זאת בכל 
סיטואציה חברית, אם לא בכניעה מראש אז ע"י מריבה.
)תקראו בבקשה שוב את המאמר של שבוע שעבר(

תחרות חיובית

תחרותיות, היא מרכיב חשוב בחיים, מאתגר, מדרבן 
ללמידה ושיפור מיומנויות ויכולות, מחזק ומקדם. 

בקיצור- מבורך. 
אך כל זאת, רק כשהתחרותיות מצויה במידה סבירה 

ושלא משתלטת על האישיות ומכבידה על עצם החיים. 
מהי מידה סבירה? כזו שלא מעיקה ומלחיצה יתר על 
המידה, כזו שמותירה מקום ליהנות גם מהדרך ואפילו 
שלא הצלחתי לנצח, כזו שמאפשרת לי ליהנות גם 
כשאני לבד ולא בחברה.  תחרותיות מוגזמת, גורמת 
לילדים להתמוטט כשהם מפסידים, לא לשמוח בחלקם, 
ולהרגיש בשנייה אחת שהם לא שווים כלום-כי לא 

הצליחו.

מה גורם לתחרותיות מוגזמת?

קודם כל יש עניין של תכונת אישיות מולדת. ישנם 
ילדים שנולדים יותר תחרותיים וישנם שפחות, אפשר 

לראות זאת ממש מגיל צעיר ביותר. 
הכרונולוגי  "המיקום  הוא:  נוסף שמשפיע  דבר 
המשפחתי", ילדים בכורים נוטים להיות תחרותיים 

בגלל הצורך לשמר את עליונות בכורתם.
ילדים שניים- מהצורך להאפיל על הבכור. 

ובהדרגתיות ככל שהמקום יותר "רחוק"- הילד מרגיש 
יותר חופשי להיות מי שהוא ובהתאמה- התחרותיות 
יורדת. מה שעוד משפיע מאוד על תחרותיות אצל 
ילדים- זו האווירה המשפחתית. ופה אנו ההורים נכנסים 

לתמונה "כמעצבי האישיות של הילד" 

חינוך לתחרותיות

טיפוסים  אנחנו  האם  עצמנו:  על  ונחשוב  בואו 
תחרותיים? עד כמה חשוב לנו להיות הכי טובים במה 
שאנחנו עושים? להצטיין בכל תחום? להיות במקום 

הראשון? עד כמה חשוב לנו לנצח תמיד?
דבר נוסף שעלינו לבדוק: האם אנחנו אולי מלבים 
"מי הראשון  את התחרותיות בבית? כמו למשל: 
שייכנס לאוטו?", "מי יגיע הכי מהר עם האופניים 
לסוף השביל?" או "מי יסיים הכי מהר את האוכל?" 
וכו'. אווירה משפחתית תחרותית, כמובן מלבה את 

התחרותיות המולדת ומעצימה אותה מאוד.
הצורך שלנו ליצור תחרות בבית נובעת מהרצון 
"לשלוט" על הילדים בצורה קלה ונוחה, מהרצון ליצור 
מוטיבציה והישגיות של הילדים, ומהרצון להיראות 
"חזק" בעיני החברה. כמעט כולנו עורכים השוואות בין 
ילדינו לבין ילדים אחרים ותוצאות ההשוואה דוחפות 
אותנו לדחוף את ילדינו להישגיות. אנו שואפים שילדנו 
ייחשבו מוצלחים בעיני החברה או בעיני עצמנו. ומה 

שקורה הוא, שלפעמים יש נזקים חינוכיים.
העידוד לתחרות והישגיות עשוי לעצב ילד שאפתן 
ובעל מוטיבציה להצלחה וגם שמח בחלקו, אם חינכנו 

לזה במקביל, או ח"ו ליצור ילד מתוח, לחוץ ועצבני 
שדורך על כולם. 

"תחרותיות הישרדותית" באה מחרדה. 

הילד שעסוק ב"תחרותיות ההישרדותית", משקיע 
הרבה מאוד אנרגיה כדי להשקיט את החרדה הזאת. 
הוא יכול אומנם להגיע להישגים בעקבותיה, אבל 
לעולם לא ליהנות מהם, אלא רק מעצם ההצלחה 
בתחרות.  הצורך בהצלחה תחרותית, מכסה על צורך 
עצום באהבה ועל פחד להרגיש את החסך של הצורך 
הזה. הפחד הוא מדחייה מצד הסביבה, או פחד מאובדן 
זהות ייחודית. ילדים כאלה נחשבים הרבה פעמים 
לסנובים, מתנשאים, להישגיים של הכיתה, אבל 
בחוויה העצמית האמיתית שלהם הם מאוד בודדים 
ולא בטוחים.  אנשי טיפול ופסיכולוגים, מצביעים על כך 
ש"היכולת להתחבר עם הזולת" מושתתת בבסיסה על 
התפתחות של עצמיות רחבה מספיק, כדי שתוכל לכלול 
בתוכה את שני הניגודים הבאים: מצד אחד-היכולת 
להרגיש וליצור אחדות עם הזולת, ומצד שני-היכולת 

להרגיש ייחודי ומובחן מהזולת. 
שימו לב להגדרה הבאה! 

ילדים שמתחרים על בסיס הישרדותי, מתחברים רק 
דרך התחרותיות, ולכן הם מתכסים בשריון. הם מתרגלים 
לדפוס הישרדותי מבחינת "הקשר החברתי" עד שזו 

חולשה בעיניהם לרצות אהבה או להעניק אהבה. 
מה עושים? שומרים את העלון, וקוראים בע"ה את 

ההמשך בשבוע הבא.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

גברת זקנה נכנסה לחנות ירקות וביקשה 
מהירקן 7 ק"ג של תפו"א.

הירקן עזר לה בשמחה, ברגע שהוא עומד 
להכניס את תפו"א לשקית, הגברת מבקשת: 
אתה יכול בבקשה לארוז לי כל תפו"א  בנפרד 
בנייר? אין בעיה השיב הירקן, וארז כל תפו"א 
בנפרד. עוד משהו גברת? "כן" היא ענתה לו, 
"אני צריכה 4 ק"ג בצל, תוכל בבקשה  לעטוף 
לי בנפרד עם נייר? יאללה גברת,נעשה את זה 

בשבילך אמר הירקן וארז לה את הבצלים.
עוד משהו? הוא. כן ענתה הגברת הזקנה,אני 
צריכה גם 7 ק"ג גזר וכמובן לעטוף כל אחד 

בנפרד.. הירקן ארז לגברת את הגזרים.
ותגיד לי רגע בחור שאלה הזקנה, מה זה שם 
מאחוריך בארגזים האלה? הירקן האדים וענה 

לה: זה ענבים גברת והם לא למכירה!


